الخصائص الاجتماعية والديموغرافية والأوضاع السكنية للعمالة السودانية المهاجرة بمدينة الرياض

ملخص الدراسة
هدف هذا البحث إلى محاولة تقديم دراسة موضوعية عن الخصائص الاجتماعية، والاقتصادية، والديموغرافية والأوضاع السكنية للعمالة السودانية المهاجرة في مدينة الرياض بالمملكة العربية السعودية، ولتحقيق ذلك قام الباحث بمقابلة (382) فرداً من العمالة السودانية بمدينة الرياض وتم تحديد حجم العينة باستخدام معادلة ( 1993 Tull & Hawkins) (بازرعة، 1996م)، واستخدم في جمع البيانات أداة محكمة صممت لهذا البحث تضمنت عدداً من الأسئلة والفقرات تعكس موضوع البحث من جهة وتجيب عن أسئلته من جهة أخرى، وتم استخدام عدد من الأساليب الاحصائية التي تتلائم مع طبيعة البحث ونوع بياناته.
وكشفت نتائج هذا البحث أن غالبية أفراد عينة البحث من فئة الشباب، ومن حملت الشهادات المتوسطة، و الثانوية والابتدائية، والأميين على الترتيب، وأن غالبيتهم من المتزوجين، وأن دخولهم لمعظمهم تتراوح ما بين (1000 – 2000 ريال)، وأن غالبيتهم  يعملون في مهنة الرعي، و في أعمال الشحن والتفريغ، وأعمال الحراسة، وبائعين اضافة الى العمال الحرفيّين، وان غالبيتهم مدة اقامتهم في المملكة العربية السعودية (5 سنوات فأكثر)، وكذلك عدد سنوات عملهم في أعمالهم الحالية، وان الغالبية العظمى يسكنون مع عزاب من بني جنسيتهم. وأن غالبيتهم يتركزون في أحياء شرق وجنوب وغرب ووسط الرياض. وأن الأحياء التي يقيمون فيها مزدحمة جداً، وتكثر فيها المشاجرات والضوضاء، وغير نظيفة، وهي غير مناسبة، وشوارعها ضيقة، والخدمات الصحية والمياه غير متوفرة فيها، وكذلك الكهرباء في بعضها، وأنهم يعانون من مشكلات مع الجيران في تلك الأحياء. ويعود أسباب اختيارهم للسكن في تلك الأحياء إلى مناسبة الايجار، والقرب من مكان العمل، ووجود السودانيين فيها، والقرب من الأقرباء والأصدقاء، والسوق، وحراج العمال. كما تبين أن غالبيتهم يسكنون في الشقق، والبيوت الشعبية، والصنادق، ويدفعون ايجار المسكن بصورة سنوية وبعضهم بصورة شهرية، وأنهم يشتركون في دفع ايجار المسكن؛ كما تبين أن عدد الغرف في المسكن الواحد لمعظم أفراد عينة البحث أقل من ثلاث غرف، وأن هناك ازدحاما في المسكن في الغرفة الواحدة إذ يتراوح عدد الأفراد في الغرفة الواحدة من (3-6) أفراد. وغيرها من النتائج 
و أوصى البحث بضرورة حث جهاز تنظيم شؤون السودانيين العاملين في الخارج والمسؤولين في السفارة السودانية بالرياض بالعمل على دراسة أوضاع العاملة السودانية في الخارج من جميع النواحي الأجور، الأوضاع السكنية، والمعيشية، والتنظيمية، والعمل على حلها مع الجهات المسؤولة في المملكة العربية السعودية، ومع المسؤولين عن الجاليات السودانية.
Abstract

This search attempt to provide an objective study about the Social, Economic, Demographic & Residential Conjuncture Features for Sudanese immigrant labors in Riyadh City of Saudi Arabia, to achieve such objectives the researcher interview about (382) individuals from Sudanese immigrant labor in Riyadh City, the sample size was determine using (Tull & Hawkins 1993) (Bazaraa 1996) formula or equation, to collect the data the researcher use a coherent tool designed for this research comprise of a number of questions and paragraphs that reflects the research subject from one side and answering its questions from another side, a number of statistical methods, that fits the nature of the research and the type of its data, has been used.

The findings of this research detect and reveal that the majority of the research sample from the youth category, respectively holding intermediary, secondary, primary schools certificates some are illiterates, the majority are married, their monthly income between (SR1000 - SR2000), and that most of them working in the profession of pastoralism, loading and unloading, sentry works, sales and craftsmanship, regarding the duration of their stay in Saudi Arabia is (5 Years or more) for most of them, as well as the number of years of work at their current jobs, with regards to their residence the majority of the research sample are living with singles among their nationality, and that most of them are concentrated in the neighborhoods of East, South, West and Central Riyadh, the neighborhoods in which they reside is very crowded, of a high incidence of fights and noise, unclean, not suitable, streets are narrow, health services and water are not available, as well as electricity in some of them, and they suffer from problems with the neighbors in those neighborhoods. The causes of their choice and return to live in those neighborhoods are the appropriate rent, proximity to the workplace, the presence of Sudanese, and the proximity of relatives and friends, and the market, and worker’s haraj (souq).  As it turns out that most of them live in apartments, popular houses, slab formworks, and pay housing rent on an annual basis and some on a monthly basis, and they share in the payment of housing rent; also show that the number of rooms in one housing unit for most of the research sample are less than three rooms, and there's busiest dwelling per room ranges as the number of individuals per room from (3-6) members. And other results.  

The study recommended the need to urge the authority regulating the affairs of Sudanese working abroad, officials at the Sudanese embassy in Riyadh to work on the study of the conditions of the working Sudanese abroad in all respects wages, housing conditions, living conditions, and regulatory, and work to resolve them with the authorities in the Kingdom of Saudi Arabia, and with those responsible for Sudanese communities.
